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Rok 2009 přinesl celou řadu významných událostí ve světě, v naší republice  
i v obci. V mezinárodní oblasti připomínám stručně lednové  zvolení  Baracka 
Obamy prvním  černošským prezidentem USA. V dubnu se zúčastnil světového 
samitu o odzbrojení v Praze. Jeho projev  k našim občanům se setkal s velkým 
ohlasem. 
Naše země vedla  v  první polovině roku předsednictví v Evropské unii. 
V prosinci vstoupila v platnost  Lisabonská smlouva EU, nutno podotknout, že 
náš prezident smlouvu podepsal po různých průtazích jako poslední z členských 
států.  
V republice se zostřila politická situace, když se opozici podařilo v březnu 
s několika poslanci vládních stran vyslovit Topolánkově vládě nedůvěru. 
V dubnu byla vytvořena úřednická vláda v čele s Janem Fišerem, dosavadním 
předsedou Statistického úřadu, která měla zemi dovést k podzimním  
předčasným parlamentním volbám. Ani ty se ve stanoveném termínu nekonaly, 
protože Ústavní  soud vyhověl stížnosti poslance Melčáka na neústavnost 
vyhlášení předčasných voleb. V červnu zasáhly severní Moravu bleskové 
povodně, 15. října postihla zase severní Čechy sněhová kalamita, místy napadl 
až 1 m sněhu. 
O dalších událostech je v kronice psáno podrobněji, upozorňuji na některé  
z nich:  

- obec zavedla celostátní program Czech POINT, který umožňuje 
občanům získávat přímo na obci doklady ze státních orgánů, pro které se 
muselo dříve jezdit do Brna 

- naše rodačka Anna Putnová, roz. Hegerová se v únoru stala první 
děkankou podnikatelské fakulty Vysokého učení technického v Brně 

- v dubnu byl v Českém rozhlase Brno Žatčanský den 
- v dubnu byla v Mexiku zjištěna ,,prasečí chřipka“, která se začala 

rozšiřovat po celém světě 
- 14. června byla zaznamenána krádež v místní samoobsluze 
- v červnu proběhly volby do Evropského parlamentu 
- 26. – 28. září navštívil naši vlast papež Benedikt XVI., na letišti 

v Tuřanech celebroval mši sv.  27. září dopoledne 
- náš rodák P. Jiří Brabec přijal v červnu v Římě jáhenské svěcení, 

v prosinci byl v Římě vysvěcen na kněze 
- v říjnu začala II. etapa výstavby splaškové kanalizace  

  
Letošní díl kroniky má 19 stran, zápisy schválilo zastupitelstvo obce 
13.10.2010.   

Úvod 

  
V zastupitelstvu nedošlo proti loňskému roku k žádné změně. Letos se sešlo 
celkem 10 x, každého zasedání se  účastnilo průměrně 10 z 11 zvolených členů, 
tedy účast dobrá. Jednání se zabývalo rozpočtem obce, prodejem obecních 
pozemků, získáváním státních dotací. Hlavní záležitostí bylo získat dotace na 
stavbu II. etapy kanalizace -  to se také podařilo, s výstavbou bylo započato 
v říjnu.  
Zastupitelstvo projednávalo přípravy na opravy a zpevňování místních 
komunikací, několikrát bylo na pořadu provozování výherního automatu  
v hostinci u Severů. Schválilo vybudování místní komunitní kompostárny 
biologického odpadu, bylo zadáno zpracování projektu a  žádosti o státní dotace.  
Zápisy z jednání zastupitelstva jsou zveřejňovány na internetu. 
 

Zastupitelstvo 
obce 
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Nápis  Czech  POINT (zkratka Český Podací Ověřovací Informační Terminál) 
na dveřích vchodu do OÚ upozorňuje, že se obec  stává součástí celostátního 
informačního systému, jehož záměrem je snížit byrokracii a přiblížit styk státní 
správy do blízkosti občanů. Výhodnost tohoto systému si budeme postupně 
uvědomovat a využívat.   
Czech   POINT nám umožňuje přímo na OÚ získat dokumenty, pro které jsme si 
dosud museli na jednotlivé úřady jezdit do Brna. Jde zejména o výpisy 
z katastru nemovitostí, z rejstříku trestů, obchodního rejstříku, ze 
živnostenského rejstříku,  výpis z bodového hodnocení řidiče a jiné. Pro nás je 
nejzajímavější výpis z katastru nemovitostí, který potřebujeme vždycky, když 
chceme změnit majitele domu, polí, v dědickém řízení, jako doklad pro stavební 
povolení apod. Stačí teď zajít na OÚ a nechat si úřední výpis za poplatek na 
počkání vystavit. Obdobně se postupuje i u jiných výpisů. Tento systém 
umožňuje nejpohodlnější styk s úřady, ušetří čas a nám z venkova i peníze za 
cestu do Brna. 
Jinou novou  službou OÚ je umožnění elektronického styku občanů a organizací 
se státními orgány prostřednictvím DATOVÝCH SCHRÁNEK. Obec zajistí 
přijímání a odesílání úředních dokumentů všem právnickým osobám a těm 
občanům, kteří si o zřízení schránky požádají. 
Nové formy elektronického styku si vyžádaly nákup nejmodernější informační 
technologie s velkou kapacitou pamětí a rychlostí počítačů. Ministerstvo vnitra 
dotovalo náklady na zřízení  Czech POINT částkou 65 tis. Kč. Pro pracovníky 
OÚ přibude v souvislostí s provozem nových forem zpracování informací více 
práce.    

Obecní úřad 

 
P ř í j m y        v tis. Kč   Rozp Skut. V ý d a j e        v tis. Kč Rozp Skut. Rozpočet  
     a výsledek  
Daň ze závislé činnosti 1100 1125 Péče o toulavé psy 5 1 hospodaření 
Daň fyz. osob z výd. 
čin. 

750 244 Cestovní ruch 15 11  

Daň fyz.osob z kapitálu 80 102 Doprava  783 606  
Daň z příjmu práv. osob 1600 1268 Vodovod 200 59  
Daň z příjmů obce 131 114 Kanalizace 3263 3244  
DPH 2200 2216     
Daň z nemovitostí 800 908 Základní a mateř. škola 1480 1374  
Správní a místní  popl. 78 85 Rezerva na opravy ZŠ 0 0  
Poplatky za odpady 260 262 Knihovna, kronika  90 61  
Popl. za telev. a rozhlas 192 192 Oprava  památek 35 9  
Poplatky za tenis. hřiště 13 11 Rozhl., telev. Zpravodaj 350 148  
Ost. příjmy za služby 18 36 Kulturní akce 80 30  
Pronájmy nemovitostí 130 123 Dar narozeným dětem 50 40  
Úroky a zisk 21 104 Tělovýchova a zájm.čin. 333 223  
Ostatní nedaňové příjmy 35 87 Projekt na dětské hřiště 47 0  
Příjmy z prod. majetku 0 3 Nebyt.hospodář. - plyn 15 15  
Příspěvek na vodu, KT 30 45 Veřejné osvětlení 250 246  
Dotace na volby do EP 17 17 Pohřebnictví 10 9  
Dotace ze stát. rozpočtu 151 151 Inženýrské sítě 500 0  
Dotace z JMK na 
opravu komunikací 

133 133 Územní plánování 20 0  
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Dotace JMK na hasiče 36 36 Obecní majetek 400 12  
Dotace MZe na 
kanalizaci 

1650 1650 Odpady 604 526  

Dotace Biokoridor 1 439 439 Zeleň a vzhled obce 450 230  
Dotace Biokoridor 2 26 26 Biokoridor Krátké Díly 554 552  
Dotace z MV na Czech 
POINT 

65 65 Požární ochrana 140 138  

Příjmy celkem 9955 9442 Zastupitelstvo obce 850 776  
Finance z min. let 2260 303 Místní správa 870 780  
Mzdy 12/2009 0 -2 Volby do EP 17 13  
Celkem 12215 9743 Ostatní činnosti, rezerva 360 196  
  Splátka půjčky na kanal. 444 444  
  Výdaje celkem 12215 9743  
 
Volby v ČR se uskutečnily 6. a 7. června. Do Evropského parlamentu bylo 
voleno celkem 736 poslanců, z toho na ČR připadlo 22 křesel. Při nízké volební 
účasti zvítězila celostátně stejně jako v roce 2004 ODS. Strana zelených  
a mimoparlamentní strany nedosáhly 5 % hranici hlasů. Voleb se účastnilo 33 
stran a volebních seskupení, přišlo volit 28,22 % občanů zapsaných ve 
volebních seznamech.  
 
Celostátní výsledky: 
 
pořadí  volební strana   % hlasů  poslanců          (v roce 2004) 
   1.      ODS    31,45   9        30,04     9 
   2. ČSSD    22,38  7          8,78     2 
   3.      KSČM               14,18  4                20,26     6 
   4. KDU - ČSL     7,64  2          9,57      2 
 Nezávislí - Evr.demokraté    -                   -        11,02     3 
            Nezávislí                                  -                   -          8,18     2 
            Europoslanců celkem             22                      24 
  
 Volební účast    28,22 % 
 
Výsledky voleb v obci: 
 
Ze 630 zapsaných voličů se k volbám dostavilo 187 občanů, volební účast byla 
pouhých 29,52%  (v roce 2004  35,15%)  
 
pořadí  volební strana   hlasů    %                 (v roce 2004) 
    1. KDU - ČSL   68 36,56  79    37,26 
    2.  KSČM    26 13,98             49    23,11              
    3.  ČSSD    26 13,98    4      1,89 
    5.     ODS    22 11,83   27   12,74  
    6.     Nezávislí - Evr. demokraté     19       10,22               15     7,08 
 
Neuspělo dalších 12 volebních stran a seskupení, které volili naši občané.  
Vládní Strana zelených dostala 5 hlasů, Suverenita 4 hlasy, zbývající 3 hlasy a 
méně, většinou  po 1 hlase.   

Volby do 
Evropského 
parlamentu 
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I. etapa splaškové kanalizace byla dokončena v roce 2007, předpokládalo se, že 
ve II. etapě bude za celou obec ukončena v roce 2008. Mezitím došlo  
k celosvětové finanční a hospodářské krizi, která zasáhla i ČR. Nastaly 
problémy v získávání státních dotací, přes veškerou snahu obce se dotace 
z Ministerstva zemědělství získala až v říjnu letošního roku. Vybraná 
dodavatelská firma KNOSS zahájila bez prodlení 17. října práce v ulicích 
Újezdská, Kousky               a Nesvačilská, pracovalo se až do zámrazu. Podle 
smlouvy má být stavba kolaudována  koncem poloviny příštího roku.      

II. etapa 
splaškové 
kanalizace 

 
Po zemních pracích I. etapy splaškové kanalizace byly na některých místech 
narušeny místní komunikace. Asfaltové cesty na Zahradách a Ovčírnách musely 
být na mnoha místech opraveny,  vozovky na Šanhaj, částečně na Zahradách  
a Kouskách byly zpevněny stavební sutí a na povrch rozprostřena asfaltová drť 
získaná od Správy silnic z vyfrézovaných silnic.    

Opravy            
a zpevňování 
obecních 
komunikací  

 
V dubnu byla u petangového hřiště na návsi postavena kovová konstrukce 
altánku se střechou a s dřevěnými doplňky, uvnitř k posezení, boky jsou 
zdobeny zavěšenými květináči. Altánek se využívá při petangové hře, hodech i 
jiných příležitostech. 
Druhý celodřevěný altánek byl umístěn nad záklopem studny Kořalnice u hřiště. 
V tomto případě se řešila bezpečnost projíždějících aut, protože betonový 
záklop vyčníval nad terénem a často tam docházelo k nehodám.     

Dva altánky 

 
V reakci na loňskou petici 100 občanů k bezpečnosti automobilového provozu 
nechal OÚ v dubnu instalovat na okraji obce směrem od Brna a směrem od 
Újezda elektronické měřiče rychlosti. Takové ukazatele jsou už  téměř ve všech 
vesnicích. Většina řidičů světelné upozornění bere na vědomí a rychlost 
omezuje. 
Když ale pozorujeme provoz na silnici, někteří nezodpovědní řidiči se chovají 
tak, jako by předepsaná rychlost v obci pro ně neplatila. Účinnější by byla 
pokuta od policie, jenže policistů není moc a do naší malé obce se za tímto 
účelem dostanou jen málokdy. 

Měřiče 
rychlosti na 
silnici v obci 

 
Po zániku původního ZD Žatčany byla družstevní sekačka na trávu přemístěna 
do Velkých Němčic, nové vedení družstva vypovědělo obci sekání trávy a 
udržování zeleně. Vyřešilo se to tak, že obec koupila repasovanou sekačku za 35 
tis. Kč, práce zajišťuje ve vlastní režii. Obsluhu sekačky provádí svědomitě 
Oldřich Tichý, přestože musí u staršího stroje řešit řadu technických závad.      

Obecní 
sekačka na 
trávu 

  
V obci se rozrůstá výstavba nových rodinných domů. Na Šanghaji pokračují ve 
stavbě domů Ing. David Lauterbach, manželé Fiedlerovi z Měnína a Pavel 
Kyzlink z Brna. Na Zahradách staví nový dům manž. Ďáskovi z Újezda, 
rozsáhlou výstavbu provozního zázemí a bytové jednotky provádí u skladu 
PHM pod Flonkami Karel Hrouzek,  na Kouskách dokončuje stavbu David 
Cupák z Újezda (rozestavěný dům koupil od Josefa Vašáka z Otnic), vedle 
sokolovny stojí hrubá stavba Stanislava Mikuláška z Moutnic a Taťány 
Náplavové ze Svatobořic. 
Po loňské demolici se začal stavět nový dům Vlasty Rychlíkové, roz. 
Korunkové v Újezdské ulici č.70, na Šanghaji začali novou výstavbu manž. 
Maierovi                   z č. 162, u Dvora staví manž. Staří z č. 176. 
Jaromír Lorenc z č. 217 provedl demolici bývalé Halmovy hospody č. 153,  

Výstavba 
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kterou koupil od Antonína Halmy, Radoslav Smejkal z Újezda provádí  
demolici domu č. 62 v Koutě, který koupil od Františka Ohniště. 
Stále více domácností provádí výměnu starých oken a dveří za plastová, někteří 
vlastníci využívají i rozsáhlé státní dotace na zateplování domů. Ke zlepšení 
vzhledu obce přispívají obnovy fasád z nových materiálů v pastelových barvách.  
 
Velkou investici za 100 mil. Kč provedla v katastru obce firma SOLAR 
Hovorčovice (u Prahy). Odkoupila část pozemků areálu u Ropy od firmy 
MONIBO a v letošním roce tam instalovala sluneční elektrárnu o výkonu  
950 kW. Z plochy pozemku byly odstraněny budovy (sklady, transformátor, 
vrátnice, vykáceny všechny stromy, instalováno tisíc solárních panelů, zařízení  
je oploceno a odděleno od budov firmy MONIBO. Dodávka do energetické sítě 
byla zahájena koncem roku.  
Na stodole domu  č. 2 instaloval Ing. Jiří Habiger z čísla 291 sluneční kolektory  
o výkonu do 1 kW k prodeji elektřiny do veřejné sítě, podobně umístila 
kolektory na stodole domu č. 6 PaedDr. Dagmar Račková, také k prodeji 
elektřiny. 
Samostatnou živnost zednictví a zateplování budov začal provozovat Petr 
Janeček z č. 237. Klempíři Milan Krček a Milan Rudolecký spojili své 
samostatné živnosti pod nový název K&R, s.r.o.  
Firmy DEROS a ARVET, které působily v bývalé paletárně ZD v oboru výroby 
komponentů pro ústřední vytápění, zkrachovaly. Výrobní halu od nich koupila 
firma BEMETA působící dosud v hospodářském středisku bývalého ZD. Halu 
zbourala a na místě postavila novou moderní provozovnu.   

Podnikání 

 
Vývoj cen základních potravin za posledních deset let je patrný z následující 
tabulky: 

Ceny potravin 

 
Potravina Samoobsluha  

18.10. 1999 
Prodejna 

Březinová 
1.11.2005 

Prodejna 
Březinová 
28.12.2009

srovnání 
2009/1999 

Kč + - 

 

 
1. chléb obyčejný 17,10 26,00 29,00 +11,90 
2. rohlík 1,10 1,50 2,00 +0,90 
3. mléko trvanlivé 13,60 14,50 13,50 -0,10 
4. máslo 23,10 25,90 23,90 +0,80 
5. RAMA 36,20 35,00 36,90 +0,70 
6. sýr – cihla 98,00 125,00 115,00 +17,00 
7. cukr krystal 22,60 22,90 19,90 -2,70 
8. cukr kostky 24,70 35,00 35,00 +10,30 
9. cukr mletý 26,60 29,00 26,90 +0,30 
10. sůl 8,10 6,90 7,90 -0,20 
11. mouka hrubá 8,50 8,90 9,90 +1,40 
12. mouka polohrubá 8,50 8,90 9,90 +1,40 
13. mouka hladká 8,50 8,90 9,90 +1,40 
14. tvaroh 52,10 63,60 72,00 +19,90 
15. kuře  51,20 59,00 59,90 +2,70 
16. salám obyčejný 70,00 65,00 69,00 -1,00 
17. salám šunkový 113,00 109,00 125,00 +12,00 
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18. párky 58,00 59,00 59,00 +1,00 
19. klobásy 104,00 109,00 129,00 +25,00 
20. ocet 11,90 9,50 12,50 +0,60 
21. pivo  Starobrno 10  7,40 8,40 8,90 +1,50 
22. Martini 0,7 5,80 5,50 7,40 +1,60 
23. dobrá voda 1,5 12,20 10,90 11,90 -0,30 
24. víno bílé  36,00 49,90 55,00 +19,00 
25. rum 0,5  78,10 79,00 89,00 +10,90 
26. káva 10 g 18,10 13,30 19,90 +1,80 
27. čaj 12,00 16,50 15,90 +3,90 
celkem 926,40 1006,00 1074,10 +147,70 
zvýšení ceny do r. 2005  x 79,60   
zvýšení ceny do r. 2009 x 147,70  
 
Pohledem na tabulku zjistíme, že se za 10 let nejvíce zvýšily ceny chleba, 
rohlíků, vína a čaje, podstatně se také zvýšila cena cukru kostkového, tvarohu, 
klobás,  piva a matonky. Naopak pod úroveň roku 1999 se dostala cena mléka, 
cukru krystal, soli, salámu obyčejného, octu a Dobré vody. Vezmeme-li v úvahu 
růst průměrných mezd, je vlivem silné konkurence obchodů cena potravin  
příznivá. 
V celkovém součtu uvedených potravin bychom letos zaplatili o 147,70 Kč více 
než před deseti lety (o 16%), ovšem při každodenní spotřebě  chleba a rohlíků se 
cena nákupů značně prodražuje.  
 
 
Poněvadž je ZŠ a MŠ jeden právnický subjekt a výroční zprávy jsou podávány 
za ně vcelku, je  o nich v kronice od  tohoto školního roku psáno společně. 
V základní škole bylo ve šk. roce 2008/09 ve dvou třídách vyučováno  
5. postupných ročníků. Do prvního postupného ročníku nastoupilo 8 dětí, ve 
druhém se učili 4 žáci, ve třetím 5, ve čtvrtém 4 a v pátém také 4 žáci - celkem 
školu navštěvovalo 25 žáků.  Plná  kapacita školy je 60 žáků.  23 žáků prospělo 
s vyznamenáním, zbývající 2 prospěli. Snížený stupeň z chování nebyl dán. 
Průměrný počet žáků ve třídách byl 12,5, na jednoho učitele připadalo 
v průměru 7,1 žáků. Do školní družiny docházelo 18 dětí. Ve školní jídelně se 
stravovalo 53 žáků a dětí a 9 zaměstnanců školy. 
 
V mateřské škole byla vzhledem k velkému počtu žádostí o přijetí otevřena dvě 
oddělení, která navštěvovalo  35 dětí. 
 
Školská rada pracovala ve složení:  
 
za učitele Mgr. Hana Rochlová, učitelka ZŠ 
  Michaela Kozáková, učitelka MŠ 
 
za rodiče Bc. Eva Stiborová a MUDr. Alena Damborská  
 
za obec MVDr. Ondřej Ryba a Dagmar Sýkorová 
 
 
 

Základní 
škola 
a Mateřská 
škola 
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Pedagogičtí pracovníci: 
 ředitelka školy   Mgr. Monika Opavská 
 učitelky ZŠ    Mgr. Hana Rochlová, 
     Mgr. Alena, Hauserová, Iva Hegerová,  
 vychovatelka družiny   Ivana Malá 
 učitelky MŠ     Bc.Zdenka Hrdličková, Michaela 
        Kozáková,  
     Ivana Malá 
  asistentka pedagoga  Bohdana Janečková 
Nepedagogičtí pracovníci: 
 vedoucí stravování  
 a provoz. zaměstnanců Ludmila Petříčková 
 školnice MŠ   Jiřina Sekaninová 
 kuchařka    Jiřina Sekaninová 
 kuchařka    Lenka Gregorová 
 školnice ZŠ   Ludmila Petříčková 
Z bohatých aktivit školy a žáků jmenujme hlavně lednovou školu ZŠ v přírodě 
v Jeseníkách (lyžování, sáňkování, bazén, hry a soutěže)  a letní školu  v přírodě 
pro 13 dětí MŠ. Z celé řady dalších akcí zmiňujeme slavnostní rozsvícení 
vánočního stromu, vánoční jarmark, mikulášskou  nadílku, vánoční a novoroční 
gratulace starým občanům Žatčan, účinkování v Tříkrálové besídce a ke Dni 
matek, filmové představení ke Dni dětí v Brně, varhanní koncert v Brně na 
Petrově, pochod Sokolů do Starého lesa, pálení čarodějnic atd. 
Pěkného úspěchu dosáhli naši žáci v recitační soutěži v ZŠ Újezd. Na 1. místě 
byli hodnoceni hned tři naši žáci:  Klára Zapomělová (1.ročník), Denis Škrhák  
(2.ročník) a Zdislava Jurečková (3.ročník), 2. místo obsadili Jakub Zapoměl  
(3.ročník) a Aneta Báderová (4. ročník). V přespolním běhu ,,Želešická růže“ si 
pro 2. místo doběhla Marie Kalvodová (4. ročník). 
V ZŠ byl vybudován sprchový kout a jídelna pro školáky. Zrušením 
počítačového koutu se zvětšily prostory pro samostatnou třídu a školní družinu. 
V ZŠ byla částečně opravena střecha, závažná je situace střechy v MŠ, kterou 
lze řešit jen velkou investicí.          
 

datum akce pořadatel Kultura 
1.1. 0,30 hod. ohňostroj a novoroční  přípitek na 

návsi  
obec   

3.1. Tříkrálová sbírka Charita  
11.1. Tříkrálová koleda Orel a školy  
17.1. Country bál MRAK 

Nesvačilka 
 

23.1. 31. myslivecký ples myslivci  
11.2. Škola žen - divadlo v Brně  Klub seniorů  
14.2. Dětský ples MŠ, Motobanda  
21.2. Pochůzka maškar po vsi hasiči  
13.4. Velikonoční koledování po vsi s muzikou Farní společenství  
15.4. Žatčanský den  v brněnském rozhlase Český rozhlas  
19.4.  Naše městečko - divadelní představení  

v orlovně 
Městské divadlo 
Újezd 

 

25.4. 17. Pochod do Starého lesa Sokol  
10.5. Svátek matek  Orel, školy  
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24.5. Volejbalový turnaj o pohár starosty obec  
6.6.  Předhodová zábava na návsi stárci  
7.6.  Hody pod máji - tanečky , Moravská beseda Orel, stárci  
8.6.  Ženáčské hody na návsi Orel  
30.5. 5. setkání motorkářů na návsi - Žatč. rámus Motobanda 

Vokuši 
 

30.5. Taneční zábava u sáňkařského kopce Motobanda 
Vokuši 

 

4.7. Letní noc u sáňkařského kopce Motobanda 
Vokuši 

 

8.8. Zvířecí cirkus na návsi cirkus  NENE  
15.8. Taneční zábava u sáňkařského kopce Motobanda 

Vokuši 
 

20.9.  Volejbalový turnaj o pohár starosty obec  
15.11. Martinské posezení u cimbálu Orel a KDU-ČSL  
29.11. Slavnost rozsvícení vánočního stromku na 

návsi 
školy  

10 -11,13. 
12. 

Dětské divadelní představení  Čertovská 
pohádka  

Sokol  

18.12. Předvánoční posezení seniorů ve škole Klub seniorů  
20.12. Předvánoční besídka v orlovně škola  
26.12. Štěpánské koledování po vesnici Místní lidová 

kapela 
 

27.12.  Živý Betlém na návsi farní společenství  
27.12.  Svěcení a ochutnávka vín farní společenství  

 
V lednu byla vyslána na myslivecký ples hlídková služba. První větší akcí byla 
ostatková pochůzka maškar po obci. Zúčastnilo se jí 20 členů a 2 harmonikáři. 
V březnu probíhalo školení velitelů a strojníků v Pasohlávkách, kterého se 
zúčastnilo 5 členů sboru. Na sokolském pochodu do Starého lesa byly dětem 
předvedeny ukázky práce s požární technikou. V přípravě na 1. kolo soutěže 
v požárním sportu bylo provedeno dláždění chodníku kolem klubovny, 
přístřešku a okolí fotbalových kabin (úpravy po výstavbě kanalizace). Vlastní 
soutěž se uskutečnila na fotbalovém hřišti 23.5. Muži se soutěže neúčastnili, 
ženy skončily třetí. Na memoriálu por. Jaroslava Garguly v Moutnicích 
4.července se naši muži  umístili na 7 místě ze 27 soutěžících družstev.  
Dne 5. července zemřel dlouholetý člen a starosta sboru br. Josef Simandl. Na 
pohřeb se sešlo 20 členů ve stejnokrojích  včetně kolegů z Moutnic, Hostěrádek 
-Rešova  a z Těšan.  
Pravidelně každé 2 měsíce se v regionu schází zástupci sborů na okrskových  
aktivech. Žatčanský okrsek č.3 tvoří 12 sborů od Sokolnic až po Vranovice. 
Starostou okrsku je Oldřich Tichý, jednatelem Josef Hájek.  
Letos provedli členové sboru sběr kovového odpadu po vesnici, výtěžek je 
vítanou pomocí k rozvíjení činnosti. Pro obec bylo zajištěno umývání vozovek 
pro následné opravy místních komunikací a umývání vozovek po II. etapě 
výstavby kanalizace. Do hasičské zbrojnice  byl zakoupen DVD přehrávač pro 
účely školení. 
Zprávy velitele hasičské jednotky obce za rok 2009 uvádí, že jednotka má  
12 členů, vyjíždí i k událostem mimo obec, protože je zařazena do kategorie 

Hasiči 
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JPO III/1. Z rozpočtu obce a dotací z JM kraje bylo pořízeno další vybavení:  
3 zásahové oděvy, 3 přílby, 2  ruční radiostanice, trhací háky, 5 párů zásahových 
rukavic.  
Jednotka bylo povolána k 9 událostem: 
15. února do Telnice k rodinnému domu (pálení odpadů v blízkosti objektu) 
9 .března do Újezda  k požáru garáže 
26. května do Měnína  k požáru suchého travního porostu u rybníka 
4. července do Telnice – ukázalo se, že jde o planý poplach 
26. června do Moutnic – prověřovací cvičení (simulovaný požár plynové 
kotelny) 
24. července do Moutnic  - požár stohu 
20. srpna do Měnína  - požár skládky odpadů 
21. září  do Telnice  - čerpání vody na Zlatém potoce 
Během roku bylo ujeto Tatrou 178 km, Avií 133 km. 
 
Jednota měla ke konci roku 92 členů, z toho 11 mužů, 66 žen, 7 dorostenců  
a 8 členů žactva.  
Během školního roku  probíhalo v sokolovně cvičení žáků místní ZŠ, MŠ  
a  školní družiny.  Z členstva cvičily ženy – aerobic a posilování, důchodkyně se 
pravidelně scházely ke  kondičnímu cvičení. 
Za krásného počasí se 25. dubna uskutečnil pochod do Starého lesa za účasti  
83 dětí; kromě místních se zúčastnily děti z Telnice, Újezda a Nesvačilky. 
V doprovodném programu vystoupili hasiči, modelářský klub ALKA, 
kynologové a krotký gepard z brněnského letiště. 
Od září do prosince probíhal nácvik divadelního představení Čertova pohádka. 
V prosinci byla pohádka sehrána v pěti představeních za celkové účasti 837 
návštěvníků. Účastnili se žáci škol ze šesti okolních vesnic. Do divadelního 
vybavení byla z dotace župy zakoupena nová ozvučovací aparatura.  
Během roku byly na budově prováděny náročné stavební úpravy štítu  a střechy 
nad budovou. Práci provedla místní firma Petra Nováka, finančně přispěla obec.  
V listopadu došlo k instalaci nádrže pro vakuovou kanalizaci na dvůr sokolovny. 
Současně byl  nad vakuovým vedením položen svod dešťové vody ze střechy 
sokolovny. Dokončení prací bude provedeno v příštím roce.    
Na valné hromadě za rok 2009  byl volen nový výbor jednoty. Starostou byl  na 
další funkční období jednomyslně zvolen dosavadní starosta MVDr. Jiří Ryba, 
do výboru byly zvoleny Mgr. Vlasta Sedláčková, Bc. Eva Stiborová, Eva 
Husáková, Svatava Chmelíková a Iva Lorencová.  

Sokol 

 
Jednota  žila v kulturní oblasti  tradičním životem, který začal Tříkrálovou 
besídkou, následovala oslava Svátku matek, na podzim Martinské hody. 
V tělovýchově probíhala pravidelná cvičení: v pondělí trénink mladých stolních 
tenistů pod vedením Josefa Fialy, v pondělí a ve čtvrtek cvičení žen pod 
vedením sestry Zdeňky Dokoupilové. Ta vede i páteční kroužek aerobiku, 
pomáhá jí její dcera Eliška. O aerobik je mezi dětmi velký zájem, ve 4 věkových 
kategoriích cvičí celkem 40 dětí. O florbalisty se stará Ota Sýkora. Každý pátek 
večer se scházejí ke kondiční hře volejbalisté všech věkových kategorií. Cvičení 
nejmladších dětí muselo být ze zdravotních důvodů Martiny Zapomělové 
ukončeno, náhradu za ni se nepodařilo sehnat.  
Jednota uspořádala dvě ústřední akce: Miss aerobik a  gymnastické hry. 
Populární jsou atletické závody ve Vyškově, kterých se vždy účastní kolem 20 
členů jednoty.  

Orel 
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Velké akce v rekonstrukci orlovny se letos nekonaly, začala jen úprava dvora  
a byly instalovány do sálu nové ochranné sítě na okna. Shromažďují se finanční 
prostředky na dvě velké akce příštího roku: dokončení fasády a stavební úpravy  
v přísálí. 
Jednota Orla má koncem roku 130 členů, starostou je Ing. Antonín Sedláček. 
  
Sportovní klub byl ve fotbalové soutěži ročníku 2008 – 2009 zastoupen jen  
I. mužstvem, které hrálo se střídavými úspěchy a umístnilo se  v konečném 
pořadí na přijatelném 9. místě. Proti podzimní části soutěže, když přezimovali 
jen s jedním vítězstvím na posledním místě, se zjara střelecky i v obraně 
zlepšili,             5 x vyhráli, nastříleli 30 branek (na podzim jen 13) inkasovali 
32 (na podzim 43).  
Zlepšená výkonnost se projevila v první části soutěže 2009 – 2010 s umístěním 
na 4. místě s možností zasáhnout i do čela tabulky.  
Soupiska hráčů I. mužstva: 
brankář : Vojtěch Rožnovský z Telnice 
obránci: Daniel Stibor, Jan Jakubec z Újezda, Jiří Chmelík, Milan Michl, 
  Martin Stibor 
záložníci: Petr Fábry, Roman Osička, Michal Osička, Vojtěch Blaho  
  z Újezda, Ondřej Sedláček, Ondřej Dokoupil, Richard Poláček, 
  Tomáš Lízal 
útočníci: Tomáš Kalla, Lukáš Fábry, Leoš Chmelík, Miroslav Sekanina 
Do soutěže 2009 – 2010 byli letos přihlášeni i nejmladší žáci – přípravka. 
Vedení žáků se ujal bývalý hráč Pavel Rychlík, zájem chlapců byl zpočátku 
veliký. Začali hrát s nadšením, s výsledky to bylo ale horší. Jen jednou se jim 
podařilo remizovat, vstřelili jen 5 branek, inkasovali 103, skončili na posledním 
místě. Důležité ale bylo, že se u nich probudil zájem o kopanou. 
V péči o hřiště byly obnoveny lavice pro diváky, za západní branku byla 
zavěšena na stávající stožáry nová provázková síť a upraven terén pod ní. 
Problémy nastávají se sečením trávy na hrací ploše, když nové vedení ZD tuto 
službu vypovědělo, obecní sekačka je méně výkonná.  
Novinkou v prezentaci klubu jsou internetové stránky vedené jedním z hráčů – 
Tomášem Kallou, studentem vysoké školy v oboru informační technologie. Jsou 
přehledně uspořádány a poskytují aktuální zprávy o dění v mužstvu.     

Sportovní 
klub 

Konečná tabulka ročníku 2008 - 2009 
Muži - IV. třída 

1.   Šlapanice C 24 19 2 3 71:34  59 
2.  Měnín B 24 18 2 4 97:24 56 
3.  Přísnotice  24 15 4 5 84:35 49 
4.  Hrušovany 24 14 4 6 85:34 46 
5.  Újezd B 24 13 4 7 76:49 43 
6.  Babice n.Sv. B 24 12 7 5 49:37 43 
7.  Rajhradice  24 12 4 8 65:77 40 
8.  Pozořice B 24 8 3 13 39:60 27 
9.  Žatčany 24 6 4 14 43:75 22 
10. Těšany B 24 7 1 16 39:74 22 
11. Blažovice B 24 5 3 16 38:85 18 
12. Blučina B 24 4 4 16 31:77 16 
13. Podolí B 24 2 0 22 27:112 6 
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Tabulka rozehrané soutěže  po podzimní části ročníku 2009 - 2010 
s jedním předehraným kolem jara 2010 

 
1.  Šlapanice C 12 9 1 2 47:9 28 
2. Kobylnice 12 8 1 3 35:18 25 
3. Pozořice A 12 7 2 3 29:17 23 
4. Žatčany 12 7 1 4 25:22 22 
5. Újezd B 12 6 2 4 25:24 20 
6. Babice n.Sv. B  12 5 3 4 25:16 18 
7. Přísnotice 12 6 0 6 25:25 18 
8. Podolí B 12 6 0 6 20:24 18 
9. Blažovice B 12 4 2 6 21:28 14 

10. Vin.Šumice B 12 4 2 6 25:36 14 
11. Pozořice B 12 4 0 8 12:17 12 
12. Blučina B 12 3 2 7 21:35 11 
13.  Těšany B 12 1 0 11 12:51 3 

Žáci - přípravka 
 

1.  Opatovice 10 8 0 2 65:6 24 
2.  Měnín 10 8 0 2 50:9 24 
3.  Moutnice 10 7 1 2 44:12 22 
4.  Vojkovice 10 2 3 5 17:26 9 
5.  Žabičce 10 2 1 7 19:44 7 
6.  Žatčany 10 0 1 9 5:103 1 

 
Na myslivecké činnosti se v roce 2009 podílelo 14 řádných členů a 4 hosté. Na 
počátku roku se členové věnovali přikrmování drobné a spárkaté zvěře, 
především pšenicí, do které se přimíchávala kukuřice. 
V únoru a březnu proběhlo celkem 7 společných brigád na kácení stromů 
v remízcích na Vinohrádkách, Flonkách, ve Starém lese a na Březích. Úklid po 
kácení si provedl ve svém remízku každý individuálně.  
Při jarním sčítání zvěře bylo napočítáno 228 zajíců, 68 kohoutů, 341 slepic,  
41 kusů srnčí a 23 koroptví. Vysoký stav srnčí byl dán tím, že na Vinohrádkách 
byla řepka, u koroptví je zřejmý pokles stavů.  
V dubnu došlo k dohodě mezi Agropol group Velké Němčice, myslivci a paní 
Franklovou z Újezda. Agropol nabídl pozemek okrasné školky ve středisku ZD 
Žatčany k pronájmu, protože  nemá zájem na něm hospodařit.Větší část plochy 
chce využívat p. Franklová k pěstování dřevin, na volných plochách by myslivci 
pěstovali krmné plodiny pro zvěř. K rozdělení políček mezi p. Franklovou  
a myslivci došlo v květnu, myslivci vyseli na většině určených políček kukuřici.  
V květnu se uskutečnil zájezd členů, rodinných příslušníků a příznivců do 
termálních lázní v Györu. 
V září se uskutečnil zájezd 9 myslivců do Lotyšska, na který je pozvali hosté, 
kteří jezdí na hony do Žatčan již několik let. V samotném Lotyšsku byli velmi 
srdečně přijati. Zážitky z poznání tamní přírody a loveckých revírů jsou 
nezapomenutelné.   
Další dvě nové betonové napáječky byly umístěny v okrasných školkách a na 
Měnínských. Zkušenost ukazuje, že zvěř v letních měsících z napáječek hodně 

Myslivci 



Obec Žatčany                                                    12                                              Kronika 2009 

pije, voda se do některých musí dovážet každý týden.  
V červnu se ve vzrostlých porostech na Vinohrádkách začali vyskytovat 
divočáci. Jednoho ulovili myslivci z Nesvačilky, druhého postřelil náš člen 
Dušan Michl, divočák byl nalezen až o den později, bohužel  už  znehodnocen.  
V červnu byla v myslivecké chatě u Starého lesa  modernizována  kuchyň,  
vyměněn  nábytek, proveden  nový svod odpadové vody do trativodu.  
V tomto roce bylo odloveno 6 kusů srnčí zvěře, 347 bažantů a 264 zajíců. 
Nejvíce zazvěřenou částí honitby jsou Písky, tam bylo uloveno 212 ks zvěře. Je 
zajímavé, že množství zvěře tam zatím nebylo ovlivněno výstavbou sluneční 
elektrárny, která zabrala 2 ha travin. Nejvíce bažantů (120) bylo odloveno 
v okrasných školkách. Celkem bylo v roce 2009 uloveno 611 drobné zvěře, což 
patří při výměře 798 ha  v porovnání se sousedními honitbami ke špičce.               
 
MK ALKA ukončil pátý rok úspěšné činnosti. V členské základně nedochází 
k podstatným změnám, ke konci roku čítá 22 aktivních členů. Pro létání je 
využívána travnatá plocha v biocentru za hřištěm, sečení trávy nově pořízenou 
sekačkou provádí  pravidelně  členové klubu. Přísné bezpečnostní zásady při 
letové činnosti jsou v co nejvyšší míře dodržovány.  
Významné akce, kterých se klub letos zúčastnil nebo pořádal: 

• novoroční létání – přivítání nového roku  
• předvádění modelů na jarním pochodu Sokolů do Starého lesa 
• účast členů s modely lodiček na ,,odemykání a zamykání vody na 

rybníku Balaton Sokolnice 
• brigádní výpomoc při dokončovacích pracích na výstavbě modelářského 

areálu v Ivančicích 
• 24. října Alkácká drakiáda– úspěšná akce ve spolupráci se ZŠ za velké 

účasti veřejnosti  
• mimořádnou událostí byla účast na mistrovství Evropy rádiem řízených 

historických modelů na letišti Suhl nedaleko Erfurtu v Německu ve 
dnech 10. – 14. června. Naši modeláři soutěžili s 10 větroni. Byla to již 
třetí úspěšná účast na soutěžích  v zahraničí .  

• účast na setkání historických modelů  SAM 78 v červenci v Olomouci – 
nádherná  a  pohodová akce s velkým přínosem k další činnosti klubu 

• 29. srpna se uskutečnil za Cézavou modelářský den, na kterém byly 
k vidění snad všechny modely našich modelářů. Škoda, že nepříznivé 
počasí odradilo od podívané mnohé občany.  

• silvestrovské polétání  - rozloučení se starým rokem pro radost a zábavu 
Předsedou aktivního klubu je od jeho založení Pavel Kostyál. 

Modelářský 
klub ALKA 

  
Mimo pozornost veřejnosti se v obci začalo v roce 2004 tvořit volné zájmové 
sdružení milovníků motocyklů s názvem MOTOBANDA. Na počátku všeho stál 
Petr Procházka z č.261 a Richard Osička z č.297. Začali na svých motocyklech  
podnikat výlety po republice, postupně se k nim přidávali další, v roce 2009 čítá 
spolek už 17 členů. Kromě již jmenovaných zakladatelů jsou to Luděk Růžička, 
Jaroslav Procházka, Jan Sýkora, Jiří Sýkora, Jan Křivý, Roman Simandl, David 
Pavelka, Milan Krček, Milan Rudolecký, Ivo Ryba, Pavel Sedláček, Jan Čumpa, 
Pavel Filka, Zdeněk Peterka a Milan Robeš. 
Motobanda má svůj pěkně vyvedený znak, jehož autorem je její člen Zdeněk 
Peterka z Nosislavi. Ve znaku se objevuje ryba jedoucí na motocyklu. A proč 
ryba, která se dostala i do názvu motobandy? Protože Žatčany mají ve znaku 

Motobanda 
Vokuši 
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dravé ryby, kterými jsou podle rybářů okouni, v hantýrce nazývané vokuši. 
Spolek má také od roku 2008 svoje internetové stránky www.vokusi.mypage.cz, 
jejich autorem je Petr Procházka. Jsou tam zveřejňovány všechny aktivity  
i s fotogalerií. 
Od roku 2004 uspořádali velký počet různých akcí a vyjížděk. Poprvé byl 
v kronice r. 2008 zaznamenán sraz na naší návsi koncem května za účasti  
70 motorkářů. V doprovodném pořadu byly k Mezinárodnímu dni dětí 
připraveny různé atrakce. Zatím největší akce se konala letos 31. května 
s názvem Žatčanskej rámus. Na odpoledne byly pro děti připraveny motokáry  
a skákací hrad, ale pro nepříznivé počasí byl program zrušen. Když se počasí 
umoudřilo, začal další  program. K tanci a poslechu zahrály 3 hudební skupiny, 
vystoupili šermíři s ohňovou podívanou a setkání bylo večer ukončeno velkým 
ohňostrojem. Pro děti uspořádali členové maškarní ples. 
Spolek má hodně přátel z okolních vesnic, ale také např. z Moravského 
Krumlova, Olomouce a Znojma. Žatčanský motosraz se liší od ostatních tím, že 
k nám přijíždí stále stejní motorkáři, jde spíše o přátelská setkání. 
Motorkáři nechtějí zůstat jen u svého koníčka, chtějí přispívat ke kulturnímu 
dění v obci, podílet se na dalších akcích, jako je pálení čarodějnic či oslavy 
ukončení školního roku.  
 
Farářem Římskokatolické církve v Žatčanech je od roku 2005 P.Miloslav 
Kabrda, SDB, do farnosti dojíždí z  Újezda. Pravidelné bohoslužby jsou  
o nedělích v 9,30 hod., ve všední dny v úterý a čtvrtek navečer. Letos bylo 
v kostele 8 křtů, 2 svatby, 7 pohřbů a 6 dětí přijalo první sv. přijímání. Do 
náboženství chodí v žatčanské škole 17 dětí, z vyšších ročníků navštěvuje 
náboženství  ve škole v Újezdě 10 žáků. Už tradičně se věřící zúčastňují 
v červenci Cyrilometodějské pouti  v přírodním areálu v Křepicích a zásvětné 
pouti poslední sobotu v srpnu do Žarošic.  
Farnost je stále živá – při  úředním církevním  sčítání 19.4.2009 se nedělní mše 
sv. zúčastnilo 167 osob, tj. 21,6 % z celkového počtu obyvatel obce. Farní 
společenství zajišťuje začátkem ledna Tříkrálovou sbírku (letos vynesla 28 965 
Kč), děti chodí ve čtvrtek až sobotu před Velikonocemi hrkat, v září probíhá 
v bohatě vyzdobeném kostele poděkování za úrodu, kolem svátku sv. Mikuláše 
probíhá v kostele pro děti z obce mikulášská nadílka (kolem 100 dárkových 
balíčků), na Štěpána navečer chodí po obci koledníci a za doprovodu místní 
lidové kapely  zpívají koledy.  
V adventní době je dodržována tradice putování   P. Marie po domácnostech, 
koncem roku je na návsi pořádán hojně navštěvovaný Živý Betlém, každým 
rokem stále  pestřejší.  Milovníci vína se na závěr roku scházejí na faře ke 
svěcení a ochutnávce vína. 
Na faře se každý týden schází dvě společenství matek, kostelní schola tam 
nacvičuje zpěvy, ve farnosti působí již  mnoho let společenství živého růžence a 
společenství rodin. 
V péči o kostel byl zpracován projekt na opravu chátrající venkovní fasády 
s žádostí o dotaci z JM kraje, byly opraveny a očištěny zvony a  ošetřeno 
trámoví napadené červotoči nad lodí kostela.  
Fara byla doplněna chybějícím nábytkem a obnoveny nátěry venkovních oken a 
dveří. 
V letošním roce se uskutečnily dvě významné církevní slavnosti, o kterých se 
podrobně píše v následujících statích.    

Duchovní 
život 
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Náš občan Jiří Brabec se narodil 21.11.1976 v rodině Františka a Jiřiny 
Brabcových č.90. Po maturitě na Biskupském gymnáziu v Brně a jednoročním 
pobytu v kněžském semináři v Litoměřicích se rozhodl vstoupit do řeholního 
řádu Kongregace Legionářů Krista (LC) v Římě. Postupně studoval bohosloví 
v Itálii (Římě), Španělsku, Německu a Rakousku. Jáhenské svěcení přijal 
v červnu 2009 a  kněžské svěcení v prosinci 2009, v obou případech v Římě. Na 
jeho kněžské svěcení a římskou primiční mši sv. byla ve dnech 10.–14.prosince 
2009 uspořádána pouť našich farníků. Na prohlídce Říma a Vatikánu je 
doprovázel a podával jim výklad P.Jiří, který pamětihodnosti za svého studia 
v Itálii dobře poznal. 
Primiční mše sv. v rodišti je připravována na květen příštího roku.  

Jáhenské         
a kněžské 
svěcení  Jiřího 
Brabce 

 
Ve dnech 26. - 28. září vykonal papež Benedikt XVI. oficiální návštěvu naší 
vlasti. První den strávil v Praze, druhý den sloužil mši sv. v Brně - Tuřanech  
a třetí den ve Staré Boleslavi. Papeže pozval prezident republiky Václav Klaus, 
uvítal jej po příletu do Prahy, doprovázel jej všechny 3 dny a také se s ním při 
odletu rozloučil. Návštěvě byla věnována velká pozornost ve všech sdělovacích 
prostředcích.  
Nás, Moraváky, nejvíce oslovila papežova návštěva Brna, první v historii 
papežství,  pro naše občany zvlášť přitažlivá, protože se konala na blízkém 
letišti v Tuřanech. Ze Žatčan se setkání účastnilo asi 100 věřících, 3 farníci 
(Antonín Sedláček, Miroslav Klein a Karel Svoboda) byli jako pořadatelé na 
místě již po   4.hodině ráno, velká většina dospělých se do vyhrazeného sektoru 
dostala kolem 6,30 hod., krojovaní, rodiny s malými dětmi a ministranti o něco 
později. Doprovodný program začínal už od 6. hodiny. Po deváté hodině přiletěl 
do Brna prezident republiky, půl hodiny po něm armádní speciál se Svatým 
otcem, po průjezdu v papamobilu mezi účastníky se pak připravoval na 
bohoslužby. Mezitím prošel pěšky po hlavní trase prezident republiky s chotí. 
Svatý otec sloužil mši svatou v 10 hodin se 40 biskupy a 1000 kněží před 120 
tisíci účastníky.  Krátce po poledni se vrátil do Prahy, kde měl setkání 
s představiteli Ekumenické rady církví a akademickou obcí. 
Dojmy přímých účastníků setkání:  
Odjížděli jsme za chladného rána (5 st.) většinou v 5,45 hod. osobními auty, 
abychom se dostali včas do  vyhrazených sektorů. Měli jsme určený sektor A3 
hned vedle osy areálu, asi 150 metrů od oltáře. Zaparkovali jsme v záchytném 
parkovišti na starém letišti ve Slatině, odtud byl zdarma zajištěn autobusy 
v minutových intervalech odvoz na tuřanské letiště. Už v té době proudily na 
určená místa davy poutníků. Pořadatelé nás s přehledem usměrňovali, rozdávali 
nám papežské a diecézní praporky, pro případ deště nás vybavili pláštěnkami. 
Součástí bezplatné vstupenky byl podrobný program a pořad bohoslužeb. Na 
obou stranách prostranství byly velkoplošné obrazovky, na nichž jsme sledovali 
všechny děje: doprovodné programy, přílet a odlet Svatého Otce z letiště, mši 
svatou s hudebním a sborovým  doprovodem, průvodní slova moderátorů a pod. 
My jsme měli to štěstí, že papež projížděl hned vedle našeho sektoru, takže jsme 
jej viděli a zdravili ze 3 metrové vzdálenosti od něho. Také když přicházel po 
téže trati prezident s chotí, mohli jsme si ho bezprostředně prohlédnout.  
Před bohoslužbou (od 6 do 10 hodin) jsme sledovali pestrý doprovodný 
program, mnozí odpočívali na přinesených sedačkách, nezapomněli jsme ani na 
vlastní jídlo a pití. Sluníčko začalo hřát, postupně jsme se zbavovali teplých 
součástí oblečení, k polednímu to už bylo na opalování, bylo slunečné počasí, 
teploty dosahovaly 25 stupňů. Po poledním Anděl Páně jsme ještě sledovali 

Návštěva 
papeže 
Benedikta 
XVI. v Brně 
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letadla s odlety papeže a prezidenta a následné hudební pásmo. Z areálu se 
odcházelo postupně, spořádaně a bez problémů. Přeprava zpět k parkovišti byla 
plynulá, jeden autobus za druhým.    
Atmosféra setkání byla  úžasná, velké společenství disciplinovaných účastníků 
prožilo za krásného počasí setkání s nejvyšším představitelem katolické církve  
hluboký duchovní zážitek. Přispěl k tomu kvalitní doprovodný program, 
dokonalá  organizace a bezvadná pořadatelská služba.  
 
Český rozhlas Brno si letos pásmem Moravská rodina připomnělo 85 let od 
prvního vysílání tehdejšího Radiožurnálu. Vybral si 85 obcí z jižní Moravy  
a Zlínska s cílem informovat o jejich místopisech, historii a zajímavostech, 
každé obci byl vyhrazen jeden všední vysílací den. Mezi vybranými byla také 
naše obec a 15. dubna se  v živém vysílání přes mobily  o Žatčanech mluvilo v 6  
krátkých vstupech uváděných zkušeným moderátorem rozhlasu. Hned zrána 
mluvil o obci a její historii kronikář Josef Sedláček, dopoledne jsme si mohli 
poslechnout recept paní Zdeny Kostyálové na piškotové rohlíčky, v poledne 
nám zazpívaly děti z mateřské školy písničku Sluníčko, sluníčko, o 13 hod. 
promluvil starosta Jaroslav Osička o chystané výstavbě kompostárny v obci. 
Odpoledne zajímavě vyprávěla Renata Kleinová o tom, jak byly obnoveny a jak 
vypadají  naše kroje, na závěr v 16 hod. zahrála muzikantská rodina 
Jurečkových lidovou písničku Ten žatčanský kostelíček. Akce byla rozhlasem 
předem dobře připravena, hodně místních lidí pořad poslouchalo, vysílání 
přispělo ke zviditelní naší obce v hojně sledovaném  brněnském rozhlase. 

Žatčanský 
den v Českém 
rozhlase Brno

 
Takový je  plný titul naší rodačky Anny Putnové, rozené Hegerové z čísla 112. 
Narodila se 24.7.1960 rodičům Františku a Stanislavě Hegerovým jako třetí 
dcera. Mládí prožila v obci, v roce 1980 se odstěhovala do Brna a o rok později 
se provdala za Františka Putny z Jiříkovic; mají dva dospělé syny. Ve 
vzdělávání pokračovala studijním pobytem na Vysoké škole zemědělské a 
studiem MBA na Nottingham Business School.  
Je zakládající členkou Asociace podnikatelek a manažerek. Na podnikatelské 
fakultě Vysokého učení technického se 15 let věnovala výchově ekonomů a 
manažerů pro průmyslovou praxi a obchod, kde dosáhla titulu Doc.  
V únoru t.r. byla jako první žena ve 110leté historii Vysokého učení technického 
jmenována děkankou podnikatelské fakulty. V roce 2007 se stala 
víceprezidentkou Svazu podnikatelek ČR. Přednáší také na řadě zahraničních 
universit, je činná v Evropském svazu žen podnikatelek a vykonává ještě řadu 
dalších veřejných funkcí.  
V  roce 2009 se také zapojila  do politického života. Vstoupila do nově založené 
strany TOP 09, stala se její krajskou místopředsedkyni a v připravovaných 
podzimních volbách do Poslanecké sněmovny byla zvolena lídrem této strany 
pro Jihomoravský kraj. Na předvolebním setkání jsme ji mohli vidět také u nás 
na návsi. 
Do Žatčan se často vrací za svojí maminkou, která žije na rodném domě.  
Anna Putnová je naší první rodačkou, která dosáhla tak vysokého 
pedagogického, společenského a politického postavení.  
 
 
 
 

Doc. RNDr. 
Anna 
Putnová, 
Ph.D., MBA 
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T e p l o t y   v r o c e  2009  Počasí 
měsíc 
 

nejnižší 
noční 

nejvyšší 
denní 

průměrné 
noční 

průměrné
denní 

průměr 
celodenní 

 

leden - 15  7 - 1,3 - 0,4 0,9 
únor - 7 13 0,0 3,2 1,6 
březen - 2 18 3,7 8,8 6,3 
duben 5 25 8,5 20,5 14,5 
květen 6 29 10,5 21,5 16,1 
červen 8 31 14,2 22,6 18,4 
červenec 11 32 15,5 26,8 21,2 
srpen 8 31 14,5 24,8 19,6 
září 7 27 11,6 21,0 16,3 
říjen - 1 24 5,9 11,5 8,7 
listopad - 5 13 3,9 7,8 5,9 
prosinec - 13 12 1,2 2,2 1,2 
v roce - 15 32 7,3 14,2 10,8 
z toho:      
I.čtvrtletí   0,8 3,9 2,4 
II.   “   11,9 21,5 16,3 
III .“    13,9 24,2 19,1 
IV .“    3,4 7,1 5,2 

Průměrné celodenní teploty od roku 2003 
 V roce   

 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009  
 10,7 10,0 9,8 10,4 11,4* 11,2 10,8  
z toho         
I. čtvrtletí 1,5 1,5 1,3 -1,0 5,6* 4,2 2,4  
II. 16,7* 14,2 14,9 14,2 16,7* 15,3 16,3  
III. 19,5* 18,3 18,1 19,4 18,6 18,4 19,1  
IV. 5,0 6,1 4,8 7,8* 4,5 6,9 5,2  
 
V lednu bylo naměřeno 20 mrazivých nocí a 16 mrazivých dní. Byl 
nejstudenějším měsícem v roce, nejvyšší mráz byl 10. ledna  - 15°C. Průměrné 
noční teploty dosáhly  - 1,3°C, také přes den byly průměrně pod bodem mrazu. 
Poměrně teplý byl duben s teplotami nad 20°C jen s ojedinělými  srážkami. 
V Brně byl 9.4. naměřen teplotní rekord 22,2°C. Naopak v květnu bylo 
chladněji, ani v jednom dni nedosáhly teploty 30°C. Také v červnu jsme si 
vysokých teplot neužili, jen 15.6.  bylo naměřeno 31°C, na hody bylo příjemně 
kolem 20°C.  Zato nejteplejší byl měsíc červenec, ve kterém bylo 12 tropických 
dnů s teplotou nad 30°C. V srpnu a září bylo už kolem příjemných 25°C. První 
noční přímrazek byl zaznamenán poslední den v říjnu, na Vše svaté byl ráno 
mrazík – 5°C, odpoledne mírně nad nulou. Uprostřed prosince se ohlásila 
pořádná zima s nočními teplotami až  -13°C. Na Vánoce nemrzlo, bylo teplo a 
bláto. 
Něco sněhu do 10 cm jsme si užívali v lednu a únoru. Deštivo bylo v květnu, za 
silného deště  20.6. napršelo 41 mm. Na mnoha místech republiky, zvláště na  
severní Moravě udeřily 25.6. bleskové povodně. Vydatné srážky jsme u nás 
zaznamenali v polovině července. Rok byl poměrně úrodný, dobré hektarové 
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výnosy obilí, v důsledku jarního sucha nevzešla záhumenková krmná řepa, 
brambor bylo průměrně, hojná byla  úroda ovoce (zvláště švestek) a zeleniny.     
 
Zpráva Obvodního oddělení policie Židlochovice uvádí, že v roce 2009 nebyl 
v obci spáchán žádný trestný čin. Přestupků bylo šetřeno 15, z toho byl  
u 12 zjištěn pachatel; 11 případů bylo v dopravě, 3 přestupky byly proti majetku  
a 1 případ proti občanskému soužití. 
Dále bylo v obci provedeno 26 šetření pro ostatní složky policie a státní orgány.  

Bezpečnost 

 
V noci ze soboty na neděli 14. června navštívili prodejnu potravin na Návsi 
zatím neznámí zloději. V úřední zprávě policie se píše: ,,Podle všeho šel 
pachatel do prodejny se záměrem ukrást z tamního trezoru peníze. Místo toho 
však odešel přibližně se třiceti kartóny cigaret, protože se mu nepodařilo ve zdi 
zabudovaný trezor otevřít. “ Škoda byla vyčíslena na 70 tis. Kč.  
O podrobnostech vloupání  vyprávěla vedoucí prodejny paní Kateřina 
Michlová:  V neděli 15.6. si kolem 10. hod. ráno šla do prodejny něco vyřídit. 
V prodejně slyšela jakýsi šramot, bylo ji to podezřelé, volala domů mobilem 
manželovi, ten hovor nebral, uviděla naproti samoobsluhy pana Procházku, ten 
s ní do prodejny šel. Když otvírala zvenku dveře, slyšela, jak někdo rychle 
zadními dveřmi od skladu z prodejny utíká. Než z prodejny vyšli, zloděj zmizel 
směrem ke škole. Do obchodu se pachatel dostal bez násilí: z rampy ze zadu 
prodejny vlezl větracím okénkem do skladu, tam našel klíče od zadního vchodu, 
prodejní místnosti i kanceláře, odstranil vnitřní závoru skladu a měl volné pole 
působnosti. Ze skladu zmizely hlavně cigarety. Pokus o vykradení trezoru se při 
noční návštěvě nepodařil, proto navštívil prodejnu znovu v neděli dopoledne s 
potřebným nářadím. Nepočítal s tím, že se v den pracovního klidu někdo 
v obchodě objeví. Když slyšel mluvení a odemykání prodejny, rychle zadem 
utekl. Za prodejnou jsou hustě vysázené vysoké keře, které mu umožňovaly 
nerušený pohyb.   
Jedna souvislost s krádeží se naskytuje: V neděli po desáté hodině se návsi u 
Sv. Trojice konala oslava Božího Těla. Podél silnice stáli věřící, když najednou 
uviděli, jak rychle přijíždělo směrem od hřiště červené osobní auto 
(škodovka?),  téměř smykem se zatočilo na silnici a mizelo ven z obce směrem 
k Brnu. Riskantní jízdu pozorovala řada kolem silnice stojících občanů. Sám 
jsem tam také byl a aniž jsem o vloupání něco věděl, byla mi zběsilá 
bezohledná jízda    podivná. Není vyloučeno, že se jednalo o útěk zloděje, 
protože se časově shoduje s krádeží v prodejně.  
Policie zloděje nevypátrala. 

Krádež 
v samoobsluze

  
Vír chřipky  označované A/H1N1 byl nově objeven u chovných prasat, proto se 
mu lidově říká prasečí chřipka. Dosud nebyl  znám. Je to onemocnění dýchacích 
cest u prasat přenosné ze zvířat na člověka a také z člověka na člověka. Vir se 
šíří vzduchem. První nakažený člověk byl zjištěn v dubnu t.r. v Mexiku, nemoc 
se postupně rozšiřovala do USA a dále celého světa, u nás byl první případ 
zaznamenán 25. května u pilota, který přiletěl z New Yorku, průběh nemoci byl  
lehký. Pokud se příznaky nemoci nezjistí v začínajícím stadiu, může být tato 
chřipka smrtelná. Nemoc nabyla pandemických (celosvětových) rozměrů, 
objevovaly  se pesimistické odhady, že by jí mohlo padnout za oběť milióny 
lidí. Na nemoc se hledal účinný lék, preventivně se v některých oblastech nosily 
ochranné roušky, vybíjela se stáda vepřů. Naštěstí se zatím nákaze podařilo 
čelit.  V ČR se začalo proti chřipce očkovat koncem roku (vybrané profese a 

Prasečí 
chřipka 



Obec Žatčany                                                    18                                              Kronika 2009 

vážně nemocní). První žena podlehla epidemii v karlovarské nemocnici v říjnu, 
do konce roku bylo zaznamenáno 56 případů úmrtí, většinou spojených z jinými 
vážnými nemocemi. Nakonec se ukázalo, že avizované nebezpečí nenastalo, 
státem zakoupené očkovací látky byly  podávány jen v omezeném množství. 
 
Po několikaleté odmlce se letos objevily na silnicích prvomájové nápisy 
mladých pisatelů. Některé byly vtipné, čeho nebo koho se týkaly, nebylo těžké 
uhádnout, protože byly psány přímo ,,na míru“ u určitého domu či místa. Kdo se 
zajímá o dění v obci, dovede si  dát jednotlivé nápisy do souvislostí.   

Prvomájové 
nápisy 

 
     nápis     týká se      nápis     týká se         
Harvard škola  černokněžník u domu č. 18 
čekej, čekej autob. zastávka na návsi udavač  u domu č. 286 
co je to ? před pomníkem  Desperát hostinec  
                             obětem válek 
Ronaldo Petříček  Ajtík Kalla 
prezident starosta Osička  zelenáč Čtvrtníček 
brouk Pytlík Polcar  Pán prstenů Buchtela 
kde jsi? Lozartová  Adrianka Richterová 
pytlák u domu č.154  Já vím, co tomu je opravna    
                                                                                                           Mrkvica 
vyhladit u domu č.147  Mexiko Halm 
Poker – Face Lejska  a zase nepřišla  Lejsková  
majzlík hody 09 Koblížek  pojišťovna štěstí Cáb 
šupináč Ryba  naplavenina Tomšův dům 
DJ Surf Lauterbach dolní šlechta čekárna  
                                                                                                           u mlýna 
svět tupých hlav směrem z vesnice  fajn family Dokoupilovi 

 

 
∗ v březnu byla přemístěna poštovní schránka od bývalého OÚ k Březinovu 

obchodu 
∗ v dubnu byl na petangové hřiště navezen písek a upravena hrací plocha  
∗ našimi nejstaršími žijícími rodáky jsou František Krejčiřík v Brně a Bohumil  

Sýkora v Praze. Oba se dožívají 86 let   
∗ 18.5.popsala zjištěná děvčata autobusovou čekárnu na návsi hanlivými nápisy 
∗ 27.5. se na návsi zastavil štafetový mezinárodní světový běh HARMONIE, 

v krátké besedě vyprávěli účastníci o smyslu této akce. 
∗ v červenci zorganizovala obec ve spolupráci s Diakonií Broumov sbírku 

věcných darů pro oblasti postižené bleskovými povodněmi 
∗ 26.7. se na návsi uskutečnilo předvolební setkání KDU-ČSL, účastnili se  

i občané z okolních obcí 
∗ od 11.9. je  novou knihovnicí v obecní knihovně paní Marcela Procházková 

z č. 208, dlouholetá knihovnice Miluše Lengálová se ze zdravotních důvodů 
funkce vzdala 

∗ pan Václav Andrlík ze Šanhaje a jeho syn pomáhali zdarma jeden týden 
v srpnu při odstraňování následků záplav v Heřmanicích na severní Moravě 

∗ 13.9. proběhla na návsi předvolební agitace nově založené politické strany 
TOP 09, jejíž lídrem pro Jihomoravský kraj je naše rodačka  Anna Putnová, 
rozená Hegerová, která se akce také zúčastnila 

∗ paní Eva Stiborová zajistila pro žatčanské zájemce předplatné na sezonu 

Krátce z obce 
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2009 - 2010 do ochotnického divadla v Boleradicích    
∗ v září byl do obecní kabelové televize instalován zrychlený příjem internetu, 

který využívá přes 50 našich domácností. Nejnižší připojovací poplatek činí 
měsíčně 190 Kč, provoz zajišťuje VIVO CONNECTION, s.r.o. Šlapanice.  

∗ po odstranění Hofírkova litinového kříže zůstává na hřbitově už jen jeden  
kříž takového  provedení -  u hrobu rodiny Kaplanovy  

∗ koncem roku bylo v obci 24 nezaměstnaných – 12 mužů a 12 žen    
 
počet  1.1       776 narodilo se 13      přistěhovalo se      9   Obyvatelstvo 
počet k 31.12.       773  zemřelo           13 odstěhovalo se    12     
rozdíl                     - 3                      0                            - 3 
 
narodili se:    
Šárka Filková 13. března Nela Procházková 25. března 
Erika Horáková  5. května Filip Kotlár 29. července 
Jakub Ryba  4. srpna Michaela Binková 17. srpna 
Filip Čvaňhal 17. srpna Martin Hruška 20. srpna 
Bořek Suchý 10. října Alexandr Jaroš 13. října 
Lucie Pohorská 30. října Vojtěch Vymazal 13. listopadu 
Daniel Urbánek 26.listopadu   
    
zemřeli: (v závorce věk)    
Josef Esender     3.3.   (79) Vlastimil Krupica 9.4.   (80) 
František Lorenc 28.4. (72) Božena Rybová 4.6.   (79) 
Vlasta Urbánková 1.7.   (79) Helena Sedláčková 11.7. (76) 
Dobromila Severová 8.8.   (80) Vladislav Veselý 20.9. (72) 
Božena Kolářová 30.9. (56) František Buchtela 7.10. (79) 
František Osička 21.10. (63) Ján Sýkora 6. 11. (55) 
Josef Cagaš 22.12. (67)   
 
sňatky:  
14. února Antonín Mrkvica a Věra Olšanová 
27. června Eva Nováčková a  Jan  Svoboda 
15. srpna Jana Sýkorová a Pavel Chmelík 
21. srpna Igor Severa a Jana Baranová 
22. srpna Vlasta Korunková a Pavel Rychlík 
10. října Veronika Hlouchová a Vladimír Vaněk  
7. listopadu Richard Poláček a Jaroslava Mrázová 
14. listopadu Gabriela Lauterbachová  a Tomáš Lízal 
 
nejstarší občané: Anna Vrzalová z č. 9 -  93 let  
 František Richter z č. 149 – 83 let 
 


